
 
 
 
 
                                          P  R  O  T  O  K Ó  Ł  nr VIII/2011 
 
z VIII sesji Rady Gminy Rytwiany odbytej w dniu 30 marca 2011 roku w Urzędzie Gminy 
Rytwiany. 
 
 
I. Obecni na sesji: 
 
1. Radni zgodnie z załączoną listą obecności / nieobecni radni: Zofia Mazanka, Jacek 
Pytko/. 
2. Wójt Gminy Grzegorz Forkasiewicz. 
3. Sekretarz Gminy Marianna Stryszowska. 
4. Skarbnik Gminy  Mirosława Szewczyk. 
5. Sołtysi wsi zgodnie z załączoną listą obecności. 
 
 
 
II. Porządek obrad: 
 
 

1. Otwarcie sesji i przyjęcie porządku obrad. 
2. Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji. 
3. Odczytanie protokołu z posiedzenia komisji. 
4. Informacja Wójta o pracy pomiędzy sesjami. 
5. Podjęcie uchwały w/s zmiany w Wieloletniej Prognozie  Finansowej Gminy 

Rytwiany na lata 2011-2027. 
6. Podjęcie uchwały w/s zmian w budżecie gminy na 2011r. 
7. Podjęcie uchwały w/s wyrażenia zgody na wyodrębnienie funduszu sołeckiego. 
8. Podjęcie uchwały w/s ustalenia opłat  za niektóre świadczenia udzielane przez 

przedszkola dla których organem prowadzącym jest Gmina Rytwiany. 
9. Podjęcie uchwały w/s programu współpracy z organizacjami pożytku publicznego. 
10.  Interpelacje i wolne wnioski 
11.  Zamknięcie obrad sesji. 

 
 
 
III. Przebieg obrad: 
 
Sesja trwała o godz. 11.10   do godz. 14.00. Radna Teresa Reczko przybyła na sesję o 
godz.11.30. 
 
 
Pkt 1 
 
Przewodniczący Rady Gminy Marek Sadowski powitał wszystkich zebranych, stwierdził 



obecność 12 radnych  i otworzył obrady VIII sesji Rady Gminy,  a następnie  przedstawił 
porządek obrad. Radni jednogłośnie przyjęli porządek obrad. W części obrad sesji 
uczestniczyła także pani Zenobia Nowacka, mieszkająca obecnie w Warszawie ale 
pochodząca z Rytwian. 
 
 
Pkt 2 
 
Protokół z sesji nr VII został przyjęty bez uwag. 
 
 
Następnie przewodniczący Rady Gminy Marek Sadowski poprosił  panią Zenobię Nowacką 
o przedstawienie swojego wniosku Radzie Gminy. 
Pani Zenobia Nowacka, pochodząca z Rytwian obecnie mieszkająca w Warszawie zwróciła 
się do Rady Gminy Rytwiany z prośbą o upamiętnienie pobytu Armii Kraków w 
rytwiańskich lasach   we wrześniu 1939 roku. Nie wnosi o  budowę pomnika, ale ułożenie 
kamienia z odpowiednim napisem  upamiętniającym  przejście przez  Rytwiany  Armii 
Kraków. Kamień należałoby umieścić w Rytwianach, w okolicach leśniczówki. Byłby 
symbolem dramatycznej walki  o Polskę i wielkiego poświęcenia żołnierzy. 
 
Wójt Gminy wyjaśnił, że pani Zenobia Nowacka zwróciła się z takim wnioskiem do Rady 
Gminy poprzedniej kadencji.  Rada Gminy wówczas nie przychyliła się do wniosku 
ponieważ  radni uważali, że gdyby odbyła się jakaś zwycięska bitwa  na terenie naszej 
gminy, byłaby podstawa do upamiętnienia. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Marek Sadowski podziękował pani Zenobii Nowackiej za 
przybycie na sesję i powiedział, że  sprawa którą przedstawiła będzie  rozpatrzona na 
posiedzeniach komisji  stałych Rady Gminy. 
 
 
Pkt 3 
 
Przewodnicząca Komisji Rozwoju Lokalnego Maria Woźniak przedstawiła protokół z 
posiedzenia komisji odbytego w dniu 29 marca 2011 roku w Urzędzie Gminy Rytwiany. 
Tematem posiedzenia była  przebudowa drogi  wojewódzkiej nr 764 . 
 
Radny Krzysztof Janik  - powiedział, że we wrześniu ubiegłego roku przedstawiona była 
koncepcja skrzyżowań drogi wojewódzkiej z drogami powiatowymi. Zapytał, czy są jakieś 
zmiany. 
Przewodnicząca komisji Maria Woźniak odpowiedziała, że inwestor nie ujawnia koncepcji 
dopóki nie będzie decyzji środowiskowej. Po  wydaniu decyzji będzie możliwa prezentacja 
przebudowy.  
Radny Krzysztof Janik – poprosił o spowodowanie aby Zarząd Dróg Powiatowych 
poinformował wcześniej mieszkańców Szczeki o koncepcji przebudowy drogi. 
 
 
 
 



Pkt 4 
 
Wójt Gminy Grzegorz Forkasiewicz poinformował radnych o tym, że: 
 
- trwają prace związane z  przygotowaniem inwestycji i przedsięwzięć, 
- ogłoszono, rozstrzygnięto  przetarg na zakup mebli, instrumentów muzycznych, sprzętu 
nagłośnieniowego dla potrzeb Centrum Kultury. Trwa dostawa, 
- został ogłoszony i rozstrzygnięty przetarg na opracowanie dokumentacji na II etap 
zagospodarowania terenu wokół ruin zamku w Rytwianach, 
- ogłoszony przetarg i nastąpiło otwarcie ofert na budowę 11 placów zabaw i boisk. Trwa 
ocena i weryfikacja ofert, 
- ogłoszony został przetarg na odbudowę dróg powodziowych w ramach otrzymanej 
promesy na 200 tys. zł. Planujemy wykonanie 4 odcinków dróg: w Kłodzie, Szczece, 
Rytwianach i Rudzie, 
-  złożony wniosek do marszałka Województwa na dofinansowanie zadania - budowa boiska 
przy szkole w Sichowie /Orlik 2012/ został wstępnie pozytywnie rozpatrzony. Teraz należy 
złożyć właściwy wniosek do Ministerstwa Sportu. 
 
Radna Maria Woźniak zwróciła uwagę na konieczność wyremontowania drogi w 
Rytwianach na odcinku od pana Składa do torów i od państwa Dziubów do państwa 
Osuchów. 
 
Radny Michał Rajca – zwrócił uwagę na problem braku drogi do kilku  posesji w 
Rytwianach na Piaskach / ulica Wesoła/. Tam w planach nie ma drogi, a gdy właściciel 
działek zbuduje ogrodzenie, mieszkańcy nie będą mieli żadnej drogi dojazdowej do swoich 
posesji. 
 
Wójt Grzegorz Forkasiewicz odpowiedział, że sprawa jest znana i są to stare 
radziwiłłowskie zaszłości. Problem jest w tym, że ludzie nie uwłaszczyli się w 
odpowiednim czasie. W trybie administracyjnym nie da się rozwiązać tego problemu, 
należy sprawę załatwić w postępowaniu sądowym, chociażby o ustanowienie drogi 
koniecznej.  
 
 
Pkt 5 
 
 
Zmianę w Wieloletniej Prognozie Finansowej Gminy Rytwiany na lata 2011-2027 
przedstawiła Skarbnik Gminy Mirosława Szewczyk. Zmiana spowodowana została 
zwiększeniem planu dochodów i wydatków na zadanie   "Pod leśną jagódką". 
 
 
Przewodniczący Rady Gminy Marek Sadowski odczytał treść projektu uchwały i zarządził 
głosowanie. Uchwała nr VIII/43/2011 w sprawie zmiany w Wieloletniej Prognozie 
Finansowej Gminy Rytwiany na lata 2011-2027 została podjęta jednogłośnie, 13 głosami, w 
obecności 13 radnych na sali obrad. 
 
 



 
 
 
 
Pkt  6 
 
Zmiany w budżecie gminy na 2011 rok przedstawiła Skarbnik Gminy Mirosława Szewczyk. 
Zmiany związane były z koniecznością zabezpieczenia środków finansowych na 
przygotowanie dokumentacji na przebudowę  drogi gminnej Kłoda – Rzym,  zwiększeniem 
dochodów z tytułu subwencji oświatowej, bieżącą działalnością Urzędu Gminy. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Marek Sadowski odczytał treść projektu uchwały i zarządził 
głosowanie. Uchwała nr VIII/44/2011 w sprawie zmian w budżecie gminy na 2011 rok 
została podjęta jednogłośnie, 13 głosami, w obecności 13 radnych na sali obrad podczas 
głosowania. 
 
 
Przewodniczący Rady Gminy zarządził przerwę w obradach sesji od godz. 12.35 do godz. 
12.55. 
 
 
 
 
Pkt 7 
 
Wójt Gminy Grzegorz Forkasiewicz wyjaśnił  zasady tworzenia funduszu sołeckiego. 
Powiedział, że sprawa wyodrębnienia funduszu sołeckiego była omawiana na sesji w 
ubiegłym roku. Wtedy Rada Gminy  zadecydowała o niewyodrębnianiu funduszu 
sołeckiego. Nie było też zainteresowania ze strony sołtysów i rad sołeckich 
 
Wyodrębnienie funduszu sołeckiego daje możliwość odzyskania z budżetu państwa 30% 
kwoty przekazanej  na dane sołectwo w kolejnych dwóch latach. Wydatki z funduszu 
sołeckiego muszą być zgodne z ustawą o finansach publicznych i ustawą o samorządzie 
gminnym. Wymaga to także dodatkowego zaangażowania sołtysa i rady sołeckiej. 
 
Radna Maria Woźniak uważa, że nie ma potrzeby tworzenia funduszu sołeckiego. Radna 
Irena Pogorzelska także uważa, że nie ma potrzeby tworzenia  funduszu. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Marek Sadowski odczytał treść projektu uchwały i zarządził 
głosowanie. Uchwała nr VIII/45/2011 w sprawie niewyrażenia zgody  na wyodrębnienie 
funduszu sołeckiego w 2012 roku została podjęta jednogłośnie, 13 głosami, w obecności 13 
radnych na sali obrad podczas głosowania. 
 
 
 
 
 
 



 
 
Pkt 8 
 
 
Sekretarz Gminy Marianna Stryszowska wyjaśniła konieczność podjęcia uchwały w sprawie  
ustalenia opłat za niektóre świadczenia  udzielane przez przedszkola dla których organem  
prowadzącym jest Gmina Rytwiany. Zmiana przepisów oświatowych zmusza nas do 
podjęcia nowej uchwały w sprawie opłat. Dotychczasowa uchwała mogłaby obowiązywać 
do końca sierpnia 2011 roku, ale  ponieważ rozpoczęły się zapisy dzieci do przeszkoli,  
rodzice na pewno będą chcieli wiedzieć jakie będą ponosić opłaty. Dlatego 
przygotowaliśmy projekt uchwały określającej nowe opłaty. Zgodnie z projektem  pobyt 
dziecka w przedszkolu  świadczącym usługi w zakresie podstawy programowej w wymiarze 
5 godzin dziennie – jest bezpłatny.   Świadczenia i usługi   w wymiarze ponad 5 godzin 
dziennie – realizowane są odpłatnie i opłata wynosić będzie 1 złotych za 1 godzinę 
świadczeń. Projekt przewiduje  zwolnienia  z opłat  dla rodzin wielodzietnych, dzieci 
niepełnosprawnych. 
 
Wójt Grzegorz Forkasiewicz podał dla przykładu Staszów, gdzie ustalono opłatę za 
1godzinę  świadczeń w wysokości 2 złotych. 
 
 
Przewodniczący Rady Gminy Marek Sadowski odczytał treść projektu uchwały i zarządził 
głosowanie. Uchwała nr VIII/46/2011 w sprawie ustalenia opłat za niektóre świadczenia 
udzielane przez przedszkola, dla których organem prowadzącym jest Gmina Rytwiany 
została podjęta jednogłośnie 13 głosami, w obecności 13 radnych na sali obrad podczas 
głosowania. 
 
Pkt 9 
 
Sekretarz Gminy Marianna Stryszowska wyjaśniła, że ustawa  o działalności pożytku 
publicznego i o wolontariacie  nakłada na nas obowiązek uchwalania co roku programu 
współpracy Gminy Rytwiany z organizacjami pozarządowymi oraz innymi podmiotami 
prowadzącymi działalność pożytku publicznego. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Marek Sadowski odczytał treść projektu uchwały i zarządził 
głosowanie. Uchwała nr VIII/47/2011  w sprawie Programu współpracy Gminy Rytwiany z 
organizacjami pozarządowymi oraz innymi podmiotami prowadzącymi  działalność pożytku 
publicznego na rok 2011 – została podjęta jednogłośnie 13 głosami, w obecności 13 radnych 
na sali obrad podczas głosowania. 
 
 
Pkt 10 
 
W interpelacjach i wolnych wnioskach głos zabrali: 
 
- Przewodniczący Rady Gminy Marek Sadowski odczytał pismo Wojewody 
Świętokrzyskiego w sprawie składania oświadczeń majątkowych za 2010r. 



- Wójt Gminy Grzegorz Forkasiewicz w uzupełnieniu informacji o pracy pomiędzy sesjami 
powiedział, że: 
- wniosek złożony do Kuratorium Oświaty na dofinansowanie  placu zabaw w Rytwianach 
w ramach programu "Radosna Szkoła" został pozytywnie rozpatrzony. Zadanie którego 
koszt wynosi 250 tys. zł zostanie dofinansowanie w 50%, 
- złożyliśmy deklarację  przystąpienia do konsorcjum gmin w województwie 
świętokrzyskim w celu pozyskania środków na realizację  programu mającego na celu 
przeciwdziałanie wykluczeniu społecznemu. Program będzie skierowany  do najuboższych 
mieszkańców gminy i ma na celu umożliwienie dostępu do internetu, zakup komputerów. 
 
- Radny Michał Rajca zapytał, czy jest w planach budowa  sieci gazu  dla mieszkańców 
ulicy Kościuszki w Rytwianach. 
 
Wójt Gminy odpowiedział,  że  budową sieci gazociągu zajmują się zakłady gazownicze. 
 
Radna Mieczysława Sikora :  
- przypomina sprawę pracy Centrum w Kłodzie w piątki i soboty. Rodzice deklarują    
dyżury w czynie społecznym. 
Wójt odpowiedział, że sprawa zostanie załatwiona, 
- prosi o udrożnienie rowu w okolicy pana Burczy. 
Wójt odpowiedział, że  rozpoczynamy czyszczenie rowów, 
- kiedy powstanie w Kłodzie boisko, 
Wójt odpowiedział, że w 2011 roku, 
- zgłasza potrzebę  ustawienia tablicy  na ogłoszenia  przy ulicy Jana Pawła II. 
 
Radna  Teresa Reczko zgłosiła problem "rozjeżdżonej"  drogi  w okolicy Pana Dyla. 
 
Radna Maria Woźniak: 
- mieszkańcy ulicy Kościuszki w Rytwianach proszą o ustawienie znaku  nakazującego 
ograniczenie prędkości lub ułożenie progów zwalniających w celu poprawy 
bezpieczeństwa, 
- zniszczona  w kilku miejscach nawierzchnia ulicy Kościuszki, należy zgłosić reklamację 
wykonawcy, 
- czy  w Rytwianach  teren "Kopaliny" został uznany jako powodziowy, 
- jak wygląda budowa  sieci internetowej. 
 
Wójt Gminy Grzegorz Forkasiewicz odpowiedział: 
 
- przy ulicy Kościuszki wstawimy znak ograniczający prędkość, dokonamy przeglądu 
gwarancyjnego tej drogi, 
- teren "Kopalin" rzeczywiście jest w strefie zalewowej, 
- rozpoczęto budowę  sieci internetowej. 
 
Radna Irena Pogorzelska: 
- czy  odbył się przetarg na rozbudowę  remizy OSP w Święcicy, 
- niedrożne rowy przy drodze powiatowej. 
 
Wójt Gminy Grzegorz Forkasiewicz odpowiedział: 



- przetarg na rozbudowę  remizy jeszcze nie odbył  się, 
- co do niedrożnych rowów  przy powiatówce to podejrzewa, że będzie problem, powiat 
będzie  korzystał  z zapisów gwarancyjnych. 
 
 
Pkt 11 
 
Przewodniczący Rady Gminy Marek Sadowski podziękował wszystkim za udział  i 
zamknął obrady VIII sesji Rady Gminy Rytwiany. 
 
 
Prot. 
U.Marczewska 
kierownik USC                                                      Przewodniczący Rady Gminy 
                                                                                    Marek Sadowski 


